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Proposta de Pla de Treball per al 2024 - Un context d’incertesa

Plantejar l’activitat del moviment veïnal requereix conèixer les seves necessitats,
fortaleses i debilitats. I ser conscient del context en què s’ha de desenvolupar. Un
context que no es redueix a allò local, malgrat que n’és un element essencial. En una
societat globalitzada com la de Barcelona influeixen molts elements que passen lluny
d’aquí.

L’experiència de la covid és una bona mostra: una epidèmia iniciada molt lluny, va
afectar en pocs mesos i de forma dramàtica les nostres vides. D’aquella sotragada
encara en patim els efectes, possiblement el més greu dels quals -per a la nostra
dinàmica- ha estat l’afebliment de la participació col·lectiva, que afecta al moviment
veïnal i al conjunt de la vida associativa.

Malgrat que moltes dades econòmiques aporten una sensació d’optimisme, hi ha
massa senyals que ens han de preocupar. En el pla global, destaquen, d’una banda,
els problemes derivats de la crisi ecològica, de la qual el canvi climàtic és la
manifestació més evident. Una crisi que ens està impactant en forma de sequera i
que cal que considerem com un avançament dels problemes del futur. D’altra banda,
hi ha la derivada de processos polítics, amb el retorn del militarisme i l’ascens
electoral de l’extrema dreta, present als nostres entorns. Totes dues dinàmiques ens
impacten directament i poden acabar afectant la vida quotidiana dels barris i les
seves dinàmiques de convivència. Altres problemes, de caire més local, s’han
agreujat, com és el cas de l’habitatge, on s’ha generat una “tempesta perfecta”:
lloguers impossibles, problemes derivats del deteriorament del parc immobiliari,
manca d’habitatges públics... O el deteriorament continuat de la sanitat i l’escola
pública, fruit de polítiques inadequades.

Hem assistit també a un canvi de Govern municipal i, com ja havíem previst per
experiència, això ha comportat una certa paràlisi. Quan escrivim aquestes línies, no
tenim encara notícies del Pla d’Actuació Municipal (PAM), només del pressupost
d’enguany. I donada la nova escomesa electoral a la Generalitat, és possible que la
situació d’indefinició es perllongui, degut a la complexitat del pactes polítics.

Tenim una acumulació de problemes i una falta de respostes polítiques que
redueixin incerteses i donin solucions. Per això és més necessari que mai que es
desenvolupi un teixit social fort, implantat als barris, que ajudi a fer front a aquestes
qüestions, que generi barris participatius, solidaris, inclusius, que empenyi les
institucions a desenvolupar solucions adequades. És obvi que no ho farem sols, però
el treball del moviment veïnal ha de ser una eina útil per facilitar el procés. Com ho
ha estat moltes altres vegades.
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Favb i associacions veïnals: 
renovació de lideratges, enfortiment organitzatiu i social

Aquests objectius estan sempre presents. A l’Assemblea General del 2023, vam fer un
debat on es va constatar l’existència de problemàtiques comunes a la Favb i a moltes
associacions veïnals. Com a resultat d’aquell procés es va crear una comissió de
renovació que no ha acabat encara el seu treball. Per això, una tasca prioritària
d’aquest any és culminar la feina, analitzar quines propostes en surten i treballar per
implementar-les. Alguns dels objectius que ens proposem són:

-Renovar una part de la Junta de la Favb amb l’horitzó del 2025, fruit d’un altre acord
de l’assemblea. Un procés que cal anar treballant durant tot l’any.

Reforçar la presència del moviment veïnal en base a accions de treball conjuntes
amb les diferents associacions veïnals. La celebració d’una primera assemblea
sobre habitatge a principis del 2024, per tractar un tema transversal que afecta
tots el barris, es continuarà al llarg de l’any amb una proposta de treball del
conjunt.

Organitzar les comissions de treball de la Favb en quatre grans àrees, amb
responsables d’àrea que coordinin les activitats.

Reforçar totes les activitats que ja s’estan realitzant: trobades de la Favb amb les
coordinadores, el canal de WhatsApp, el treball de les diferents comissions...

Reforçar l’àrea de Comunicació i l’àrea d’Administració, cosa que obliga a cercar
nous recursos.

Intensificar les reunions de la Junta amb les associacions veïnals per ajudar-les en
la seva consolidació.

Propostes de llarg recorregut

L’any passat ens vam proposar elaborar conjuntament una proposta per al PAM. La
Junta ha treballat un document i moltes associacions veïnals han fet les seves
propostes al districtes. En el moment de tancar aquest pla de treball, però,
desconeixem si finalment s’elaborarà un PAM a la ciutat, si hi haurà un ampli procés
participatiu o si serà un tràmit més on el Govern municipal imposarà les seves
preferències. En tot cas, ens cal treballar les propostes generals -moltes d’elles,
treballades en comissions o processos col·lectius- i, alhora, incidir perquè les
necessitats prioritàries per al veïnat es contemplin en els plans d’acció de cada
districte (PAD).
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Els eixos centrals de la nostra proposta són:

1. Habitatge i equipaments

L’habitatge ha esdevingut un problema central a la ciutat, amb derivades molt
diverses, com ara l’alt cost de compra i lloguer -que fa impossible per a moltes
persones accedir a un habitatge digne- o el deteriorament del vell parc d’habitatges,
que afecta a la habitabilitat de moltes llars. Fa anys que denunciem aquestes
problemàtiques, que van quedar plasmades en la proposta d’un Pacte per l’Habitatge
promogut per la Favb i signat per moltes entitats, i més recentment en la proposta
que hem fet a través de la Coordinadora Estatal d’Associacions Veïnals (CEAV). Els
problemes s’agreugen, i per això creiem que és l’hora de dur a terme una acció
conjunta del moviment veïnal, per donar una embranzida a polítiques que ja són
d’una urgència extrema.

Debatre d’habitatge, però, no implica oblidar les carències d’equipaments. Els
equipaments són el complement dels habitatges, el que permet cobrir necessitats i
generar vida social. Per això, la demanda de polítiques d’habitatge no es pot
contemplar com una alternativa als equipaments, sinó com el seu complement.

2. Ecologia i mobilitat

La crisi ambiental és una realitat. La sequera ens ho recorda cada dia, així com la
persistència de nivells elevats de contaminació atmosfèrica i acústica. Cal prendre
mesures per reduir els problemes i adaptar-se a la crisi futura. I això requereix canvis
radicals en molt àmbits: la forma d’organitzar i pensar la mobilitat, l’urbanisme dels
entorns, l’adaptació de les llars... Cal insistir en polítiques ambicioses.

Aquest plantejament, mes allà de les polítiques generals, connecta amb les
campanyes que ja estem duent a terme, com la de la pacificació de la Meridiana, la
lluita per les illes a l’Eixample, la cobertura de les Rondes, la millora del transport
públic als barris de muntanya, la continuació de la xarxa de metro...
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3. Desigualtats, benestar, participació i convivència

Tots aquests elements estan connectats. En molts casos, tenen causes estructurals
que depassen la nostra capacitat d’acció. Però tenim molts arguments per demanar
polítiques efectives en el funcionament dels serveis públics: en sanitat i educació, en
plans de barri que contemplin polítiques socials ambicioses, en el reconeixement de
drets de representació i participació -per exemple, en el nou projecte de reglament
dels districtes-, en l’organització d’activitats als barris... Hem de ser un agent actiu en
la defensa dels drets socials dels nostres veïnats, en la generació de dinàmiques
participatives als barris, en la construcció de convivència i la promoció dels nous
veïnats, en la lluita contra la violència masclista. I també en exigir que les
Administracions facilitin, amb drets i recursos, aquestes dinàmiques.

Mantenir les línies de treball de vocalies, comissions i projectes

Els diferents grups de treball són una part essencial de la nostra feina. Aquestes són
les principals línies de treball d’aquest any. Les activitats de les diferents comissions
de treball les agrupem en quatre grans àrees: Urbanisme, Habitatge i Patrimoni;
Salut, Drets i Accions Socials; Medi Ambient i Mobilitat; i Espai Públic, Seguretat i
Convivència. De fet, en molts casos les problemàtiques abordades són transversals:
hi ha temes que exigeixen ser abordats des de perspectives diverses i pensem que
l’organització en àrees de treball, coordinades per persones de la Junta, ajudarà a
impulsar aquest treball. Per tant, el pla inclou, a més de les activitats proposades per
cada comissió, aquesta proposta de coordinació.

1. Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Patrimoni

L’àrea d’Urbanisme, Habitatge i Patrimoni té l’objectiu de treballar en aquests tres
àmbits per defensar i promoure la implementació de polítiques urbanístiques
centrades en els barris més vulnerables o històricament més castigats, i les àrees
frontereres i considerades més perifèriques, així com per proposar sortides a les
problemàtiques lligades a la morfologia i la història de cada territori. També
treballarem per la posada en marxa de mesures que permetin reivindicar i protegir
el patrimoni construït, les àrees verdes i els espais públics. Posar en comú els
coneixements i estudis adquirits des de cada un dels tres àmbits ens permet tenir
una visió de conjunt dels problemes que necessiten solucions més urgents a
Barcelona i l’àrea metropolitana, com ara la manca d’habitatge assequible, els
processos de gentrificació, l’especulació i la turistificació.

Les principals línies de treball que ens marquem són:
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Comissió d’Urbanisme

1. Estudiar una solució a llarg termini per resoldre problemàtiques d’aïllament urbà
als barris de l’Eix Besòs i el nord de Barcelona. Donar continuïtat al treball realitzat
entre 2021 i 2023.

2. Fer seguiment i impulsar la rehabilitació d’habitatges que hauran de rebre ajuts de
les institucions: el Besòs i el Maresme, la Pau, Trinitat Vella, Can Peguera...

3. Generar una reflexió conjunta i una agenda de prioritats sobre les problemàtiques
compartides i les potencialitats dels barris de Sants-Montjuïc. Consolidar el treball
iniciat el 2023.

4. Visibilitzar i diagnosticar la falta d’habitatges assequibles a Barcelona a través de
l’anàlisi dels habitatges protegits previstos al planejament urbà.

5. Fer un estudi de conjunt per generar una lectura inclusiva de temes lligats al
planejament, connexions i habitatge del Litoral-Rambla Prim-la Mina-la Catalana.

6. Fer seguiment de la proposta de cobriment de la Ronda de Dalt i reflexions sobre
l’avinguda Meridiana.

7. Fer seguiment de les propostes sobre la regeneració dels teixits productius del
Besòs.

8. Realitzar assessoraments puntuals a les associacions veïnals en els processos de
modificació urbana en els barris.

Comissió d’Habitatge

9. Tractar el problema de l’habitatge com a transversal en moltes de les polítiques
que han de prioritzar les institucions: urbanístiques, de cohesió social, de salut, de
mobilitat, de transformació del sector turístic, de naturalització dels entorns urbans...

10. Col·locar el Dret a l’Habitatge com a temàtica central del moviment veïnal, dotant
de muscle organitzatiu la Comissió d’Habitatge de la Favb, amb la vista posada en
impulsar una gran mobilització a la tardor, compartida amb el nombre més gran
possible d’altres moviments socials, sindicats, organitzacions de joves...
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11. Donar continuïtat a la Declaració de Barcelona, aprovada en el marc de la CEAV.

12. Insistir en la defensa de la Modificació del Pla General Metropolità (MPGM) del
30% i combatre la seva desnaturalització, que impulsa l’actual govern de la ciutat.

13. Continuar defensant l’extinció de les llicències de pisos turístics a Barcelona i
zones tensionades i participar en la definició del Decret al Parlament.

Comissió de Patrimoni

14. Fer el seguiment de la redacció de nova Llei de Patrimoni de la Generalitat de
Catalunya, perquè es tinguin en compte les aportacions del moviment veïnal.
L’avantprojecte de la llei ens ha generat dubtes sobre la redacció futura i les seves
conseqüències.

15. Insistir, davant l’Ajuntament, en la creació de l’Oficina de Patrimoni i/o la
reactivació de la Taula de Patrimoni, que ja havia funcionat en mandats anteriors.
Aquests òrgans són fonamentals per visibilitzar i trobar sortides a la desprotecció del
patrimoni natural.

16. Valorar la possibilitat de crear rutes de patrimoni als barris, per donar-lo a
conèixer a la resta de districtes, etc.

2. Àrea de Drets, Accions Socials i Salut

Comissió de Drets Socials

Aquesta es un àrea en construcció que s’ha engegat a principis d’aquest any. Per
tant, enguany esperem consolidar el grup i posar en marxa el plantejament inicial i
els eixos d’acció proposats:

Motivar a les associacions veïnals perquè integrin la política de drets socials en
les seves activitats quotidianes. Estem elaborant una enquesta per conèixer la
situació en els diferents barris.

Fer seguiment de les polítiques municipals en tots els àmbits, amb reunions
periòdiques amb la comissionada de drets socials. L’objectiu principal és obrir els
serveis socials als barris, facilitar l’atenció i desenvolupar polítiques comunitàries.



#PLA DE
TREBALL
2024

Organitzar iniciatives contra el desmantellament de polítiques útils, com és el cas
de Vila Veïna.

Analitzar les polítiques socials incloses en els plans de barris i elaborar propostes
d’acció per als nous plans.

Afavorir campanyes de suport a la regularització de persones migrants i la plena
ciutadania.

Comissió de Salut

Enfortir les vocalies de salut de les associacions veïnals, aprofundint en el
coneixement de la complexitat organitzativa del sistema sanitari.

Continuar les accions i reivindicacions dels Centres d’Atenció Primària (CAP)
pendents de construcció o ampliació a molts barris de la ciutat.

Seguir exigint que els centres tinguin el personal necessari per atendre a la
població assignada, així com a la població de 0 a 14 anys.

Defensar la qualitat del servei, l’equitat i l’accessibilitat de la població en totes les
franges d’edat.

Difondre els avantatges i la necessitat de defensar el Servei Nacional de Salut i
l’assistència primària davant dels sistemes basats en mútues privades.

Millorar la reglamentació i l’aprofitament dels Consells de Salut dels districtes i
aconseguir la creació, amb la participació veïnal, dels Consells de Centre.

Millorar el desenvolupament de l’acció comunitària en Salut i el coneixement i
seguiment dels programes impulsats per l’Agència de Salut Pública de Barcelona.
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Comissió de Dones

El Grup de Dones de la Favb mantindrà les seves línies de treball, ja que aquestes
tenen continuïtat i són les estructurals de la comissió:

Fer front a les violències masclistes des d’una perspectiva feminista i comunitària.
Aquesta s’emmarca en el seguiment continuat del projecte Totes Som Punt Lila
(TSPL), radars feministes per combatre la violència masclista des d’una
metodologia de procés comunitari i la participació activa. La intenció és construir
una xarxa d’espais segurs i promoure la sororitat veïnal, una iniciativa que és
possible gràcies a la implicació de les vocalies i grups de dones de les
associacions veïnals i el teixit comunitari, associatiu i comercial dels barris.
Enguany destaquem la consolidació del TSPL Sant Antoni i donem el tret de
sortida al TSPL Raval.

Defensar un envelliment actiu i saludable de les dones des d’una perspectiva
interseccional i intergeneracional. Un treball actiu, amb les veïnes dels barris i els
seus espais de cura, es formalitza a través de difusió, xerrades i tallers que
promouen el creixement i la sensibilització de les necessitats vitals en totes les
etapes de la vida i la seva relació amb la salut de les dones.

Fer visibles els estereotips, l’edatisme i la cura de les dones en l’àmbit de la salut
pública i comunitària amb perspectiva de gènere. L’acció immediata seria la
difusió i el treball sobre la salut de les dones en les Escoles de Salut i la
participació de les associacions veïnals als consells dels CAP. Els darrers temps,
s’ha fet més patent un biaix de gènere en l’atenció a la salut de les dones.
Professionals de la salut assenyalen que s’arrosseguen pràctiques d’èpoques en
què no es valorava que la resposta tant als problemes de salut com als
tractaments, o a la prevenció, sovint és diferent en el cas de les dones. Proposem
que a les Escoles de Salut que es fan als CAP es doni més informació sobre
aquestes diferències en l’enfocament de les malalties i de la nostra salut.

Fer seguiment de la implementació del Pla d’Igualtat a les associacions veïnals i el
recull de dades i indicadors de la participació de les veïnes en els espais de
decisió i de debat als barris i a les seves associacions.
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Comissió d’Educació

La Comissió d’Educació neix per vetllar pels equipaments educatius -i reivindicar-ne
de nous-, les necessitats socials i la lluita contra la pobresa infantil. Tanmateix,
intentem fer difusió de totes les visions sobre temes de l’entorn educatiu.

Les nostres línies de treball són:

Lluitar contra la pobresa infantil. Les retallades pressupostàries han reduït molt
la cobertura de l’alumnat amb risc de pobresa en diferents ajuts: adquisició i
reutilització de llibres, suport educatiu, ajuts individuals de menjador escolar,
escolarització 0-3 anys, subvencions per a activitats extraescolar...

Projecte contra la pobresa energètica a les escoles. Aquest projecte neix de la
Favb per detectar la necessitat que pateixen algunes famílies que, per manca de
recursos econòmics, es troben en situació de pobresa energètica.

Treballar per garantir l’atenció als alumnes amb necessitats especials (NEE) i que
es garanteixi el dret d’escolarització d’aquests en centres ordinaris. Actualment,
el 61% d’alumnes amb NEE està escolaritzat en escoles ordinàries públiques.
L’Escola Inclusiva és el motor de canvi de l’escola i de la societat, i implica
aconseguir que els alumnes puguin aprendre en condicions d’igualtat, malgrat les
seves diferències, en els centres ordinaris sufragats amb fons públics, és a dir,
públics i concertats.

Pacte contra la segregació escolar. Aquest pacte arriba per fer front a la
segregació escolar, considerada el principal problema del sistema educatiu català
i que està present de manera transversal a la majoria de municipis. La segregació
escolar és un greu problema social que afecta els més vulnerables i del que no
coneixem encara els efectes a llarg termini. El Pacte és una eina per evitar guetos
escolars i lluitar contra l’exclusió social, avançant cap a una societat més
equitativa i respectuosa amb els Drets dels Infants.

Barri Espai de Convivència (BeC) és un projecte de la Favb. Es tracta d’una acció
comunitària impulsada pel moviment veïnal cap als barris de la ciutat. Vol fer
emergir des de la pròpia ciutadania un procés comunitari intergeneracional i
intercultural, des de la participació activa en els processos d’avaluació de
problemàtiques, la detecció de les necessitats i la construcció de solucions
col·lectives, fent emergir el sentiment de pertinença al barri entre tot el veïnat i, a
més, enfortir l’organització de les associacions veïnals al territori.
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Seguiment de la demanda al Consorci d’Educació. Que no tanqui línies abans de
la preinscripció i de conèixer la demanda real, i que ofereixi més places de primer
d’ESO per cobrir, almenys, totes les places dels alumnes matriculats a sisè de
primària. També demanem la construcció urgent de més instituts, sobretot als
barris on hi ha menys oferta pública.

Elaboració, negociació i presentació d’un mapa escolar, l’instrument de
planificació dels equipaments i de l’oferta educativa en les diferents etapes de
l’educació infantil, primària i secundària, així com promoure la construcció
definitiva d’escoles que estan en barracots. Inversió i millores en el manteniment
dels serveis dels centres públics.

3. Àrea de Medi Ambient i Mobilitat

Comissió de Medi Ambient

En el passat hem vist les dificultats de centralitzar en una sola comissió tots els
temes que fan referència al medi ambient, donada l’especificitat de cada un i la
diversitat de dinàmiques que generen.

1. Comissió contra l’Amiant

Treballa per fer complir les directrius europees per erradicar l’amiant dels espais i
equipaments públics el 2028 i de tot el territori el 2032. Aquest any, continuarem:

Impulsant la futura Llei catalana contra l’Amiant.

Incidint en els problemes concrets que apareixen en els nostres barris amb
relació a l’amiant. Coordinant lluites i fent difusió de la problemàtica.

Vetllant per les bones pràctiques en els processos de desamiantat.

Fent seguiment de l’actuació de l’Ajuntament sobre el cens de l’amiant, el procés
de desamiantat i la divulgació del perill d’aquesta contaminació.

Fent seguiment, dins la Comissió per a l’Erradicació de l’Amiant a Catalunya
(CEAC), del compliment del Pla Nacional per a l’Erradicació de l’Amiant.

Coordinant-nos amb altres moviments veïnals de Catalunya i de l’Estat que lluiten
contra l’amiant. 
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2. Impulsar les comunitats energètiques de barri

Estem treballant per implementar la resolució aprovada en la darrera assemblea de
la Favb. Ajudats per una subvenció, estem realitzant un exhaustiu estudi sobre la
viabilitat d’aquestes comunitats. Apostem per un model comunitari de barri amb
implicació de les entitats, que sigui inclusiu i obert a totes les persones interessades.

Alhora, dinamitzem i assessorem les iniciatives que estan sorgint als barris. Donem
suport a la coordinació entre elles perquè esdevinguin una alternativa a la gestió
davant l’oligopoli energètic. Demanem coherència a l’administració municipal amb la
Declaració d’Emergència Climàtica, aprovada a Barcelona el 15 de gener del 2020,
perquè posi a disposició de la ciutadania els excedents energètics dels equipaments
públics i potenciï al màxim la generació fotovoltaica.

3. Canvi climàtic

L’augment de l’efecte «illa de calor» a la ciutat de Barcelona, l’impacte de
fenòmens meteorològics extrems o l’emergència per la sequera -amb
externalitats derivades en el model alimentari- ens obliguem com a Favb a estar
amatents, tenint en compte que aquestes derivades afecten sobretot els sectors
més vulnerables de la ciutat.

La guia sobre el Canvi climàtic realitzada per la Favb, l’AV del Poblenou i la UPC
ens indica que podem fer moltes coses des dels barris:

Estendre els refugis climàtics.

Reverditzar les zones qualificades de verd, però que són espais cimentats.

Actuar sobre la gestió de l’aigua. Continuar criticant la privatització que s’exerceix
a través d’Agbar. Recolzar l’optimització de recursos -reutilització d’aigües grises,
utilització òptima del freàtic, adequació de les piscines municipals per utilitzar
aigua de mar, impedir que el consum per turista/dia sigui superior al de la
població censada...-.

Relacionar el treball de les associacions veïnals als barris amb els moviments
ecologistes, en particular amb l’Acte (Assemblea Catalana per la Transició Eco-
social).
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Altres temes de l’àmbit del medi ambient

La Favb no ha tingut prou musculatura per mantenir les comissions de Residus i
Contaminació electromagnètica. No obstant, ens comprometem a no perdre
aquest bagatge i fer les intervencions que les associacions veïnals ens demanin.

Comissió de Mobilitat

Les problemàtiques de mobilitat han estat sempre un eix de les associacions veïnals i
ho seran en el futur. Pels efectes de la contaminació atmosfèrica, cada cop tenen
més relació amb la sostenibilitat ecològica, però continuarà implicant el disseny de
l’espai públic i les infraestructures per fer una ciutat més habitable. La comissió ha
començat a consolidar-se l’any passat i enguany estem en condicions perquè estigui
ben activa.

Objectius:

Coordinació. Apostar pel treball conjunt de les associacions veïnals, per exemple
el que es fa a la Coordinadora per la Meridiana i altres entitats. En aquest sentit,
la Trobada de les associacions veïnals amb les entitats de la ciutat que treballen
la mobilitat sostenible del passat 13 de març és un pas important en l’aliança
entre aquests agents.

1.

Fer incidència en l’àmbit metropolità. No a l’ampliació de l’aeroport i reducció
progressiva de creuers. Seguiment de l’elaboració del Pla Director Urbanístic
Metropolità (PDUM).

2.

Intervenció en:

Accelerar la unió dels tramvies.
Reforma del tram pendent de la Meridiana.
Acabament de les obres de la L9.
Unió de la L4 (La Pau) i la L1 (La Sagrera).
Unió de la L3 i la L5 (entre Trinitat Nova i Trinitat Vella).
Cobriment de la Ronda de Dalt.
Seguiment del Pla de la Sagrera.
Augment de la velocitat comercial del transport públic en superfície.
Pacificació de l’entorn de totes les escoles.
Mesures d’accessibilitat al metro (Sants, Vilapicina...).
Potenciar la recuperació de l’espai públic (eixos verds, superilles, reducció de
l’espai de terrasses molestes...).
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Obligació de treure les motos aparcades a les voreres.
Convivència modal: +carrers 30, +carrils bici.
Busos de barri i bus a demanda. Mini-bus a demanda perquè les persones amb
problemes de mobilitat puguin accedir als centres sanitaris.
Obrir el debat sobre el peatge urbà.
Recolzar les demandes concretes de les associacions veïnals que s’acordin en la
Comissió de Mobilitat.

4. Àrea d’Espai Públic, Seguretat i Convivència

Comissió de Soroll

Participació a la Federació Estatal Contra el Soroll. Activitat del 24-A: activar les
relacions amb altres ciutats, via CEAV.

Documentar la problemàtica del soroll: causes, possibles actuacions,
argumentari, llista de fonts..., amb propostes.

Contactes de la Casa del Silenci, Juristas contra el Ruido, Sociedad Española de
Acústica (SEA).

Campanya per demanar una taula o consell sobre el silenci i el descans a
Barcelona.

Telèfon específic pel soroll de les terrasses.

Seguiment de les trucades al 112.

Treballar la relació entre soroll i alcohol, possible desencadenant del soroll
extrem.

Campanya “A les 22.00, silenci a casa i al carrer”.

Treballar en l’actualització del Mapa estratègic de soroll.

Grup de Festes Majors: treballar temes comuns.
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Comissió de Terrasses

Campanya de denúncies: FotoDenuncia. En portem fetes més de 1.000, de les
quals més de 300 són amb denúncia administrativa inclosa. Fer seguiment de les
dades facilitades via transparència. Fer campanyes de denúncia específiques per
temes.

Preparar una Ordenança feta per nosaltres -i altres entitats- i tramitar-ho com a
Iniciativa Ciutadana perquè vagi al Ple (calen 15.000 signatures).

Campanya “Restauració Amiga”.

Campanya específica sobre les no renovacions i les sancions. A l’Eixample, per
exemple, se n’han sancionat moltes, però s’han renovat totes.

Campanya específica contra poder fumar a les terrasses.

Facilitar documentació a la gent de la Comissió (acord de la darrera reunió).
Renovar la Comissió, incloent més membres, i revisar el Participa-Favb, amb més
dades i millor gestió.

Campanya sobre les estufes “Prou escalfar el carrer”, de cara a la prohibició del
2025. Pensar en una campanya prèvia a finals d’estiu.

Dossier amb dades estadístiques de terrasses, preus per taula, metres quadrats,
taules, cadires, llicències, zones, amb cadenes històriques i amb dades d’altres
ciutats.

Denúncia a fiscalia per les taules i tamborets a les façanes.

Campanya “A les 22.00, silenci a casa i al carrer”.

Seguiment de l’estudi sobre el l’impacte del soroll a la ciutat realitzat per l’Escola
de Disseny i Enginyeria Elisava.

Xarxa de ciutats per unes “Terrasses respectuoses”.

Presentar al·legacions a les Ordenances fiscals contra la taxa de terrasses
aprovada al Plenari de desembre del 2023. Portar-les a contenciós posteriorment
sobre la base jurídica que trobem sòlida.
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Comissió de Turisme

El repunt del nombre de turistes a Barcelona el 2023, ja molt similar al de 2019 en
pre-pandèmia, i en alguns aspectes superior -per exemple pel que fa als creuristes-,
fa preveure un 2024 complicat. Si les previsions que presenten les institucions i el
Consorci de Turisme es compleixen, Barcelona assolirà un nou rècord de visitants, la
qual cosa només pot portar un agreujament de la vida ciutadana i els conflictes
actuals. Malauradament, ni l’Ajuntament ni la Generalitat tenen cap intenció d’aplicar
mesures que redueixin aquest tsunami, i la contaminació turística posarà la ciutat al
límit.

Algunes mesures que s’havien aplicat en anys anteriors, com el Pla Especial
Urbanístic d’Allotjaments Turístics (PEUAT), ara es pretenen tirar enrere. Tampoc el
Decret de la Generalitat sobre pisos turístics no s’ha acabat de posar en marxa a la
ciutat, i aquests continuen contribuint a agreujar la situació de l’accés a l’habitatge. I
no hi ha previsions de plans de gestió de les Zones de Gran Afluència Turtística
(ZGAT), amb la qual cosa, les aglomeracions, el soroll i les afectacions en la mobilitat
estan servides. Tampoc la situació en la restauració sembla que vagi a contribuir a
una ciutat millor: la indisciplina del sector és flagrant i no té aturador, tot i la feina
d’inspecció i sanció municipal. És evident que l’Ordenança resulta obsoleta davant
d‘aquesta realitat. Queda, doncs, només una cosa a fer: actuar des dels moviments
veïnals per denunciar la crisi turística de la ciutat i exigir mesures urgents que limitin
aquest activitat, que malmet els barris i expulsa els veïns i veïnes:

Trobades regulars del grup de Turisme i la gent del CMTiC.

Vídeo sobre el turisme i els barris. Preparar-ho abans de la campanya forta de
turisme.

Relació amb l’ABDT.

Treballar la problemàtica dels apartaments turístics: Decret 03/23.

Buscar aliances catalanes i estatals.

Horaris comercials.

Contacte amb gremis/grups de comerciants, per parlar de comerç i visitants.

Treballar conceptes nous de turisme: social, sostenible, responsable,
regeneratiu...
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La Favb, davant del Pla d’Actuació Municipal i el Pla d’Inversions

El Pla d’Actuació Municipal (PAM) representa sempre una possibilitat important de
debat sobre la política de la ciutat. És quan les associacions veïnals presentem les
nostres propostes d’acció per al mandat, malgrat que sovint no som escoltades. Els
darrers anys, el desenvolupament de la participació virtual -en clau individual- i la
pèrdua de reconeixement polític han diluït la nostra visibilitat. Malgrat tot, encara és
un espai que hem d’utilitzar.

Aquest mandat, a més, la situació ha canviat. La presentació del PAM s’ha retardat
degut a la situació particular de la institució, on governa un sol partit en minoria. La
proposta de PAM, presentada a l’abril del 2024, no va obtenir el suport de la resta de
grups municipals i ara es pensa que fins a la tardor no es tornarà a abordar el tema.
Com el PAM no és un tràmit legal obligatori, fins i tot és possible que al final no es
presenti: que l’equip de Govern tiri endavant el seu projecte i tracti d’aconseguir els
suports externs per anar aprovant projectes, com ha succeït amb el pressupost del
2024. En el millor dels casos, arribarà tard i, possiblement, serà més un tràmit que no
pas un procés participatiu ampli.

Donada aquesta situació, i la pressió de potents lobbies econòmics -una mostra la
tenim en els atacs que patim per part del Gremi de Restauració o les pressions del
grups immobiliaris per eliminar el 30%-, la Favb ha de presentar les seves prioritats i
donar suport a les demandes que moltes associacions veïnals i coordinadores de
districte ja han presentat. Cal fer pressió i obrir un debat públic sobre necessitats i
polítiques.

Prioritats

Considerem que, com a ciutat, les principals prioritats s’han de focalitzar en:

1. Habitatge...

En aquest moment, ha esdevingut un greu problema social per a molta gent. Té
moltes vessants i cal treballar per exigir una resposta integral, com ja s’ha començat
a fer en la jornada que vam celebrar al febrer, la proposta de la CEAV i el pla de
treball previst. Inclou molts objectius: frenar la gentrificació dels barris, l’expulsió de
part del veïnat, aconseguir controlar els lloguers abusius, promoció de nou habitatge
públic, rehabilitació de molts habitatges amb problemes estructurals, adaptació de
les llars al canvi climàtic...
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...i equipaments

Encara en tenim molts de pendents a molts barris. Ha estat sempre un punt central
de les nostres reivindicacions. No es pot construir una ciutat sense equipar-la
adequadament. La construcció de nous barris, com es el cas de la Marina del Prat
Vermell, ha de fer-se a la vegada amb habitatges i equipaments.

2. Ecologia i mobilitat

Els problemes ecològics són variats i cada cop més evidents. Tenim nivells
insuportables de contaminació atmosfèrica i acústica, el canvi climàtic ja és palpable
en forma de sequera persistent, d’episodis aguts de calor o de problemes recurrents
a les platges. Seguim generant un nivell de residus brutal -que, en part, s’incineren
contribuint a la contaminació i el canvi climàtic-. I si les previsions científiques són
correctes, aniran a més. Fer front a la crisi ecològica requereix d’actuacions globals
molt importants, però podem exigir de les polítiques municipals que aportin el que
tenen al seu abast:

Un canvi en el model de mobilitat
Reduir l’ús del vehicle individual, potenciant el transport públic i la bicicleta, i
afavorint els espais per a vianants.
Reforçar els transport públic, sobretot als barris de muntanya, i el transport
metropolità.
Mantenir unes tarifes barates de transport públic per als usuaris habituals.
Prioritzar les connexions pendents de línies de metro.
Reforçar la xarxa de carrils-bici i les illes de vianants.
Implementar mesures que redueixin l’accés a la ciutat en vehicle privat.

Un espai públic amable i que afavoreixi la protecció ambiental
Continuar les grans transformacions d’eixos viaris: Rondes, Meridiana, illes de
vianants.
Millorar l’arbrat, esponjar el sòl, reforçar les àrees verdes.

Reducció del consum d’energia i aigua i la generació de residus
Impulsar l’eficiència energètica dels habitatges, dins dels plans de rehabilitació.
Impulsar les comunitats energètiques.
Racionalitzar el cicle de l’aigua.
Controlar els grans consumidors d’energia i aigua.
Impulsar una política encaminada a reduir la generació de residus i millorar el
reciclatge.
Fer una política decidida d’eliminació de l’amiant.
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Transformar l’estructura de producció i consum
És un tema que depassa les nostres capacitats, però davant l’evidència de les
problemàtiques que planteja la degradació ambiental i l’impacte del turisme
desbordat, cal que exigim que es comenci un debat seriós i fonamentat de com
podem transformar una estructura inadequada i que genera molts costos socials.

3. Desigualtats, convivència, vida social i participació

Les desigualtats són un dels problemes més greus de la ciutat. Tenen un fort impacte
en la vida de molta gent i són l’origen de molts dels conflictes i problemes. Els
extrems -els molts rics i els molt pobres- són visibles en l’ocupació de l’espai -barris
rics, barris pobres-. Les desigualtats de renda es combinen amb molt altres aspectes
i tenen efectes en molts camps: accés als serveis públic, a l’educació, a l’atenció
sanitària, en l’habitatge, la cultura, la visibilitat social i la influència política. Els lobbies
empresarials sempre tenen més possibilitats d’influir en l’opinió pública i fer-se
escoltar que les persones amb pocs recursos. A l’altre extrem, trobem una població
creixent de veïnat procedent d’altres països a qui se li neguen drets polítics i socials. 

Un reflex clar de tot això es manifesta en les desigualtats en salut. Per tant, aquest
ha de ser un eix d’actuació municipal:

Mantenint i reforçant totes les polítiques de suport a la població afectada per
vulnerabilitats diverses. Fent les polítiques de salut, educació, cultura i serveis
socials vagin de la mà. Transformant els serveis socials per fer-los més
permeables i proactius. Reforçant tots els serveis de proximitat, perquè ningú
que els necessiti es quedi fora de les xarxes de suport.
Fent plans de barri que reforcin les accions socials, coproduïts i dialogats amb les
entitats i el veïnat.
Fent polítiques de suport al teixit social dels barris, al veïnat actiu, ajudant-los
amb recursos i alleugerint traves burocràtiques. Reforçant les experiències de
gestió cívica.
Transparència, obertura a les entitats dels barris, millorant els models de
participació i fomentat l’acció col·lectiva.


